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شهروند| کارشناسی مهندسی مکانیک را در دانشگاه 
زاهدان گذرانده و حالا دانشجوی کارشناسی ارشد فلسفه 
علم تهران است. »سمیر« سه سال است که دیگر درس را 
جدی نمی گیرد و با وجود تلاش زیاد برای قبول شدن در 
این رشته، علاقه ای به دفاع از پایان نامه ندارد. او در میدان 
انقلاب، کتاب های دســت  دوم را خرید و فروش می کند 
و از این کار هم تا چند مــاه پیش راضی بود، اما الان دیگر 
نه. آن طور که خودش می گوید، بازارش در عرض چندماه 
نابود شده است: »از سال اول که اومدم تهران، شاگرد این 
مغازه بودم. با صاحب کار دوست شدم و پیشنهاد داد که بیا 
شریک شو. منم هرچه شرایط را بررسی کردم، دیدم خیلی 
خوب است. شریک شدیم و بعد هم من سهم شریک ام را 

خریدم ولی ای کاش این کار را نمی کردم.« 
سمیر پیش از این روزهای خوبی را در این کتابفروشی 
پشت ســر گذاشــته اســت. هزینه ای هم که پرداخت 
می کند، رهن و اجاره ســاختمان است: »من همین الان 
هم کتاب های زیادی دارم و می تونم تا یکی، دو سال کتاب 
نخرم اما کرایه روی اعصاب اســت. نفس این کار خیلی 
خوبه و از همون روز اول هم کار جالبی بود. هر کدوم از این 
کتاب ها، دنیا و سابقه ای داره.« او علاوه  بر داستان هایی که 
درباره کتاب ها تعریف می کند، قصه و تحلیل های فراوانی 
هم از مشتریانش دارد: »کلا دو دســته آدم، زیاد این جا 
میان؛ یکی اونایی که می خوان هر کتابی را داشته باشن 
و قیمت کتاب هم بهشون اجازه نمی ده کتاب نو بخرن یا 
چاپ بعضی از کتاب ها تمام شده ولی این جا پیدا می شه. 
دسته دوم هم رمان خوان ها هستن؛ اونایی که رمان های 
به اصطلاح  عامه پسند می خونن. اونها زیاد این جا میان.« 
خاطرات کتابفروشــی را که می گوید، پشت سر هم و با 
جزییات توضیح می دهد، سمیر انگار ماجرای قسط ها را 
فراموش می کند، اما یک مرتبه برمی گردد: »مشتری های 
عجیب وغریب هم تا دلت بخواد دارم؛ مثلا یه  بار کســی 
اومد و گفت یه کتاب طوسی می خوام. اولش موندم چی 
می گه ولی بعد که متوجه شدم کلی پیشنهاد بهش دادم. از 
کتاب های دانشگاهی با رنگ طوسی گرفته تا کتاب رمان 
و آشــپزی. این جوریه دیگه، یکی کتاب با رنگ طوسی 
می خواد یکی هم باید شب و روز فکر قسط و بدهی باشه. 

می گذره دیگه.«

قصهآدمها
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شهروند|  رئیس سازمان بهزیستی از استقرار اورژانس اجتماعی در تمام شهرستان های بالای ۵۰ هزار نفر 
خبر داد. انوشیروان محسنی بندپی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه دیروز تهران، در توضیح بیشتر 
گفت: »ازجمله اقدامات پیشگیرانه ما در زمینه اعتیاد، توسعه کمی و کیفی خط ملی اعتیاد است که اقدام به 
ارایه خدمات مشاوره ای می کند و تاکنون ۴۱۸ هزار نفر تماس موفق با این خط داشتند، همچنین اقدامات 
ویژه برای پیشگیری از اعتیاد در ۵۰۰ محل شهری و روستایی در ۱۱ استان کشور صورت گرفته و همچنین 

درخصوص سوء مصرف گل در ۱۵ استان کشور اقداماتی انجام شده است.«
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زهرا جعفــرزاده| جنجال بر ســر اعلام اســامی 
شرکت های وارد کننده دارو و تجهیزات پزشکی که از ارز 
دولتی اســتفاده کرده اند، هنوز ادامه دارد. جنجال زمانی 
شــدت گرفت که اعلام شــد گروهی از این شرکت ها با 
این که ارز دولتی، یعنی ارز با قیمت ۴2۰۰ تومان گرفته اند، 

امــا بــرای فــروش دارو 
پزشــکی،  تجهیــزات  و 
گرانفروشــی کرده اند. قرار 
بر این بــود تا اســامی این 
شــرکت ها تا اواسط تیرماه 
اعلام شــود و با این که خود 
مسئولان وزارت بهداشت، بر 
اعلام اسامی این شرکت ها، 
از سوی بانک مرکزی تأکید 
کرده بودند اما روز گذشــته 

ســخنگوی ســازمان غذا و دارو به یکی از خبرگزاری ها 
گفت که سازمان توسعه و تجارت قرار است این اسامی را 
اعلام کند: »سازمان توسعه و تجارت ایران اعلام کرد که 
خودشان این اسامی را رسما اعلام می کنند. منتظر اعلام 
سازمان توسعه و تجارت هســتیم.« کیانوش جهانپور از 
تصمیم جدید سازمان توسعه و تجارت ایران خبر داد و علی 
علی آبادی که مدیرکل دفتر صادرات و واردات این سازمان 

است، نه تنها از تمام این ماجرا اعلام بی خبری کرد، بلکه به 
»شهروند« گفت: »ما مسئول اعلام اسامی نیستیم و اساسا 
ما اطلاعی از شرکت هایی که از ارز دولتی استفاده کرده اند، 
نداریم. ما از کجا باید بدانیم که کدام شرکت از ارز دولتی 
استفاده کرده، این اطلاعات را بانک مرکزی دارد، اگر هم 
قرار باشــد ما اعــلام کنیم، 
باید فهرســت آن را از بانک 
مرکزی بگیریــم.« به گفته 
توسعه  سازمان  علی آبادی، 
و تجــارت، فهرســت این 
شــرکت ها را ندارد، چراکه 
کار این سازمان با شرکت ها 
پس از ثبت ســفارش تمام 
می شــود و حتــی اطــلاع 
ندارد که بــرای واردات آن 
کالا، به آنها ارزی اختصاص داده شــده یا نه: »ما اصلا این 
شرکت ها را نمی شناسیم، ما با این شرکت ها براساس تعرفه 
و گروه بندی کار می کنیم. ســه گروه برای واردات کالا در 
نظر گرفته شده که براساس اولویت کالا وارد می کنند، دارو 
و تجهیزات پزشکی در گروه اول قرار گرفته اند که به آنها ارز 
تعلق می گیرد.« مدیرکل دفتر صادرات و واردات سازمان 
توسعه و تجارت تأکید کرد که حتی نمی داند سازمان غذا و 

دارو این درخواست را کرده یا خیر.
تحریم از ارز دولتی در انتظار متخلفان

در کنار ماجرای اعلام اســامی شــرکت ها، سخنگوی 
سازمان غذا و دارو، روز گذشته اما حرف های دیگر هم به 
ایسنا زد. او به عواقب گرانفروشی شرکت های وارد کننده 

تجهیزات پزشکی و دارویی 
هم اشــاره کرد: »درصورت 
شناسایی چنین شرکت های 
متخلف، در وهله اول قاعدتا 
این شرکت ها از دریافت ارز 
دولتی محروم می شــوند و 
درعین حال اگر اقلام شان را 
خلاف نرخ مصوب بفروشند، 
چــه در حــوزه دارو و چه 
تجهیزات پزشکی به سازمان 

تعزیرات حکومتی معرفی می شوند و طبق قانون تعزیرات 
حکومتی با آنها برخورد قضائی لازم انجام می شود.« ایرج 
حریرچی که سخنگوی وزارت بهداشت است، هم بدون 
این که بگوید تکلیف اعلام اســامی شرکت هایی که از ارز 
دولتی استفاده کرده اند، چه شد، از مجازات شرکت های 
متخلف گفت: »شرکت های دارویی متخلف از ارز دولتی 
محروم می شوند.« او از مردم خواست تا شکایت شان را با 

سامانه ۱9۰ مطرح کنند. 
دارو تحت  تأثیر نوسانات ارزی نیست؟

سخنگوی وزارت بهداشت، پیش از این بارها بر بی تأثیربودن 
نوسانات قیمت ارز بر قیمت دارو و تجهیزات پزشکی تأکید 
کرده و حتی روز گذشــته گفت که: »از نظر ما و براســاس  
سیاست گذاری دولت نوســانات قیمت ارز هیچ تأثیری در 
حوزه دارو ندارد، غیر از همان افزایش قیمت سالانه که کمتر 
از تورم و 9 درصد بوده اســت.« او ادامــه داد: »درحال حاضر 
هیچ شرکت دارویی نیســت که بگوید ارز دولتی می خواهم 
و ارز ۴2۰۰ تومانــی به او تخصیص داده نشــود. از طرفی ما 
قیمت ها را رســما اعلام کرده ایم، اما متاسفانه برخی افراد و 
شرکت های وارداتی به صورت استثنا از این ارز ۴2۰۰ تومانی 
استفاده می کنند اما اقلام شان را با قیمتی بالاتر از نرخ مصوب 
می فروشــند که این اقدام تخلف است.« محمود هادی پور، 
کارشناس دارو اما صحبت این مسئول وزارت بهداشت را رد 
می کند: »تا قبل از این ارز دولتی روی سه هزار و 6۰۰، سه هزار 
و 7۰۰ تومان بود و حالا شــده ۴2۰۰ تومان. همین افزایش، 
6۰۰، 7۰۰ تومانی ارز، روی قیمت دارو و تجهیزات پزشکی 
تاثیر می گذارد. شرکتی که نتوانسته ارز بگیرد، مجبور شده 
تجهیزات و داروهــا را به همان قیمت 6 و 7 هزار تومان تهیه 
کند.« او تاکید کرد که مگر می شود همه چیز در این کشور 
با افزایش قیمت مواجه شود، اما دارو تحت تاثیر گرانی ها قرار 
نگیرد: »الان قیمت یک قالب پنیر بــالا برود، روی کالاهای 
دیگر تاثیر می گذارد. قیمت بنزین هنوز بالا نرفته، کرایه ها 
افزایش پیدا می کند. دلار گران شود و قیمت دارو و تجهیزات 

پزشکی سر جایش باشد؟ نمی شود.«
بر اســاس اعــلام این کارشــناس دارو که خــودش هم 
داروخانه ای در تهران دارد، پس از نوسانات قیمت ارز، قیمت 
داروهای بیماران خاص، نزدیک به 3۰ تا 3۵ درصد افزایش 
داشته است: »اگر قرار بر این بود ارز دولتی از 3۸۰۰ به ۴2۰۰ 
برسد و شرکت ها هم استفاده کنند، ما یک افزایش ۱۰ تا ۱2 
درصدی در قیمت داروها داشــتیم، اما الان داروی بیماران 
خاص نزدیک به 3۵ درصد افزایش قیمت داشــته است.« او 
درباره تخلفاتی که در حوزه دارویی انجام می شود هم بر این 
نظر اســت که بخش دارو، رانتی ترین تجارت کشور است: 
»نمی توان گفت که دارو و تجهیزات پزشکی تجارت پرسودی 
در کشور است، اما می گویم که رانتی ترین تجارت است، چرا؟ 
چون به عنوان کالای اســتراتژیک همیشه در اولویت بوده و 

خود این موضوع رانت ایجاد می کند.«
سازمان غذا و دارو، فهرست شرکت ها را به بانک 

مرکزی می دهد، چطور اسامی را ندارد؟
او موافق اعلام اسامی شرکت های گیرنده ارز دولتی 
اســت و آن را یکی از راه های شفاف ســازی می داند: 

»چطور می گویند که اسامی را ســازمان دیگری باید 
اعلام کند؟ مگر خودشــان فهرســت شرکت هایی که 
نیاز به ارز دولتی دارد را بــه بانک مرکزی نمی دهند؟ 
خودِ سازمان غذا و دارو باید در این زمینه پاسخگو باشد. 
از آن طرف هم اگر قیمت دارویــی بالا رفته، با نظارت 
خودِ ســازمان غــذا و دارو 
بوده اســت.« به اعتقاد او، 
ماجرای نوسانات ارزی تنها 
گریبانگیر داروهای خارجی 
نیست. کارخانه هایی هم که 
به اسم تولید داخلی، دارو در 
بازار عرضه می کردند، دچار 
مشکل شده اند: »مواد اولیه 
داروها از کشــورهای دیگر 
وارد می شود و در خیلی از 
کارخانه های دارویی داخلی، دو، سه مرحله سنتز روی 
آن انجام می شود و بعد می گویند ماده اولیه هم تولید 
داخلی است، در حالی که مولکول اولیه وارداتی است، 
بنابراین با بالا رفتن قیمــت ارز، واردات مواد اولیه هم 
به صرفه نخواهد بود. این شــرکت ها هم وابسته به ارز 
بودند اما به اسم تولیدکننده داخلی فعالیت می کردند. 
حالا همین شرکت ها تقاضای افزایش قیمت کرده اند.«

ادامه جنجال بر سر شرکت هایی که ارز دولتی گرفته اند اما دارو و 
تجهیزات پزشکی را گران می فروشند

لیستواردکنندگاندارو
باارزدولتی

درکشویچهکسیاست؟
  سخنگوی سازمان غذا و دارو: سازمان توسعه و تجارت قرار است اسامی را اعلام کند

   سخنگوی وزارت بهداشت: متخلفان، از گرفتن ارز دولتی محروم می شوند

ماجرای اعلام اسامی شرکت های واردکننده دارو 
و تجهیزات پزشــکی از اوایل تیر امسال شروع شد؛ 
زمانی که نوسانات شدید قیمت ارز آن قدر وضعیت 
التهــاب آوری ایجاد کرد که خیلی هــا صحبت از 
ارز دولتــی کردند و اینکه چه شــرکت هایی از این 
ارز اســتفاده می کنند؛ ارزی که پــس از بالا رفتن 
قیمت دلار، به ۴2۰۰ تومان رســید. اســتارت کار 
با اطلاع رســانی وزارت ارتباطات زده شــد؛ وقتی 
این وزارتخانه به تصدی گــری محمدجواد آذری 
جهرمی، جوان ترین عضو کابینــه دولت دوازدهم، 
اسامی شرکت های واردکننده گوشی با دلار ۴2۰۰ 
تومانی را منتشر کرد تا مشخص شود کدام شرکت 
از ارز دولتی استفاده اما در مقابل گرانفروشی کرده 
است. چند روزی از انتشار این فهرست نمی گذشت 
که ماجرای دیگری پیش آمد؛ آن هم اعلام اسامی 
شرکت های واردکننده دارو و تجهیزات پزشکی که 

برای فعالیت شان از ارز دولتی استفاده کرده اند. 
پس از این جنجال، هفتم تیرماه بود که مشــاور 
وزیر بهداشت و مدیر کل تجهیزات پزشکی همان 
روز گفت که قرار است اســامی تمام شرکت هایی 
که ارز دولتی گرفته اند، اعلام شــود. رضا مسائلی 
گفته بود که تمام آن شــرکت هایی که ارز دولتی 
گرفته اند، تحت نظارت های قیمتی حوزه تجهیزات 
پزشکی وزارت بهداشت قرار دارند. چند روز گذشت 
و خبری از اعلام اسامی نشد. همزمان با این ماجرا، 
گفته شد که وزارت بهداشت خودروهایی را با همان 
ارز ۴2۰۰ تومانی وارد کشــور کرده است. نوزدهم 
تیرماه، ســخنگوی وزارت بهداشــت در نشست 
خبری هفتگی اش، پشت تریبون نشست و توضیح 
داد که اعلام اســامی شــرکت هایی که ارز دولتی 
گرفته اند، مطالبه افکار عمومی است؛ فهرست این 
شرکت ها تایید و به بانک مرکزی فرستاده می شود. 
او به درخواســت وزارت بهداشت برای اعلام اسامی 
این شرکت ها از سوی بانک مرکزی هم اشاره کرد: 
»خودمان هم زمانی که نســبت به تخصیص ارز به 
شرکتی مطمئن شویم اسامی را از طریق سازمان غذا 
و دارو اعلام می کنیم.« او درباره واردات خودرو تاکید 
کرد که این خودروها، آمبولانس بود و اسنادش هم 

موجود است.

مدیرکل دفتر مقررات صادرات و 
واردات سازمان توسعه و تجارت در 

گفت وگو با »شهروند«: سازمان توسعه و 
تجارت اسامی شرکت هایی که ارز دولتی 

گرفته اند را ندارد

هادی پور، کارشناس دارو در 
 گفت وگو با »شهروند«: سازمان

 غذا و دارو فهرست شرکت ها را برای 
گرفتن ارز دولتی به بانک مرکزی 
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